
HipoLogika Marka Szewczyka - Zapraszam do lektury

Ministerialne i agencyjne manipulacje
Felietony
NadesÅ‚any przez: Marek Szewczyk
PrzesÅ‚any: 11.03.2016, 18:40:00

WrócÄ™ jeszcze do konferencji prasowej ministra rolnictwa Krzysztofa Jurgiela i prezesa Agencji
NieruchomoÅ›ci Rolnych Waldemara HumiÄ™ckiego, jaka miaÅ‚a miejsce 8 marca. ZostaÅ‚a
zwoÅ‚ana pod hasÅ‚em: NaduÅ¼ycia w paÅ„stwowych stadninach koni arabskich czystej krwi.
Na konferencji tej dziennikarzom zostaÅ‚y rozdane materiaÅ‚y, które miaÅ‚yby Å›wiadczyÄ‡  o
&bdquo;naduÅ¼yciach&rdquo; i uzasadniaÄ‡ zÅ‚oÅ¼enie do prokuratury doniesienia o
moÅ¼liwoÅ›ci popeÅ‚nienia przestÄ™pstwa wskazujÄ…c przede wszystkim na elementy
niegospodarnoÅ›ci, czyli naraÅ¼anie Skarbu PaÅ„stwa na straty.MateriaÅ‚y te kaÅ¼dy moÅ¼e
sam znaleÅºÄ‡ na stronie ministerstwa rolnictwa, a dla uÅ‚atwienia podajÄ™ link (&nbsp;MateriaÅ‚y
przekazane dziennikarzom (.pdf 819,55 kB). Postaram siÄ™ odnieÅ›Ä‡ do kolejnych przekÅ‚amaÅ„ i
manipulacji, jakimi nas uraczono.

Raport NIKW raporcie CBA (zaraz do niego wrócÄ™) jest fragment odnoszÄ…cy siÄ™ do kontroli
NIK, jaka zostaÅ‚a przeprowadzona w 13 wybranych stadninach koni i stadach ogierów, a
dotyczyÅ‚a lat 2011-2012. Zacytowane jest tylko jedno zdanie dotyczÄ…ce raportu NIK, ale
oczywiÅ›cie to, na które zresztÄ… i minister, i prezes ANR powoÅ‚ywali siÄ™ juÅ¼ wielokrotnie
&ndash; Å¼e hodowla koni w stadninach nadzorowanych przez ANR przyniosÅ‚a straty w
wysokoÅ›ci 18 mln zÅ‚. Na czytajÄ…cych takie sÅ‚owa dziennikarzach zajmujÄ…cych siÄ™
zagadnieniami politycznymi, a nie majÄ…cych pojÄ™cia o hodowli koni, i na czytelnikach, którym te
sÅ‚owa mieli dziennikarze przekazaÄ‡, moÅ¼e to sprawiaÄ‡ wraÅ¼enie, Å¼e do tej 18-milionowej
starty przyczyniÅ‚y siÄ™ m.in. stadniny w Janowie Podlaskim i MichaÅ‚owie, co jest nieprawdÄ…. 
Tak siÄ™ skÅ‚ada, Å¼e MichaÅ‚ów nie byÅ‚ wówczas w ogóle kontrolowany, a jeÅ›li chodzi o Janów
Podlaski, to choÄ‡ kontrolerzy NIK wskazali kilka nieprawidÅ‚owoÅ›ci, to koÅ„cowa ocena ogólna
jest: pozytywna mimo stwierdzonych nieprawidÅ‚owoÅ›ci. Jakie to nieprawidÅ‚owoÅ›ci,
tÅ‚umaczyÅ‚ odwoÅ‚any prezes tej stadniny, Marek Trela, na konferencji prasowej, jakÄ… zwoÅ‚aÅ‚
on wraz Jerzym BiaÅ‚obokiem i Anna StojanowskÄ… (29 lutego). Zapis filmowy z tej konferencji
moÅ¼na znaleÅºÄ‡ na portalu &bdquo;Åšwiata Koni.&rdquo; Nie bÄ™dÄ™ tu wchodziÅ‚ w
szczegóÅ‚y, bo sÄ… to sprawy drugorzÄ™dne, a poza tym dawno juÅ¼ naprawione przez SK
Janów Podlaski. W raporcie NIK nie ma ani sÅ‚owa o stratach finansowych, jakie miaÅ‚aby mieÄ‡
stadnina janowska. MaÅ‚o tego, moÅ¼na tam znaleÅºÄ‡ taki fragment: Jak stwierdziÅ‚ dyrektor
zespoÅ‚u nadzoru wÅ‚aÅ›cicielskiego Sylwester Grotkowski za ubiegÅ‚y rok (czyli 2014) 42
spóÅ‚ki podlegajÄ…ce ANR przyniosÅ‚y zysk, a tylko jedna stratÄ™&hellip;.Stadniny Janów
oraz MichaÅ‚ów  sÄ… w dobrej kondycji finansowej.Raport CBAProtokóÅ‚ z kontroli
Centralnego Biura Antykorupcyjnego ws. rozporzÄ…dzania mieniem przez AgencjÄ™
NieruchomoÅ›ci Rolnych. Kontrola dotyczyÅ‚a podejmowania i realizacji wybranych decyzji w
zakresie rozporzÄ…dzania mieniem przez ANR w latach 2010&ndash;2015. Tak brzmi tytuÅ‚
pierwotnego raportu CBA, a kontrola zostaÅ‚a przeprowadzona w dniach 4 marca 2015 &ndash; 28
wrzeÅ›nia 2015. Ta data jest istotna &ndash; dlaczego? Niebawem.Raport ów liczy blisko 60 stron i
bardzo dokÅ‚adnie go przeczytaÅ‚em. Funkcjonariusze CBA badali zarówno samÄ… centralÄ™
ANR, jak i niektóre stadniny. Szczególnie duÅ¼o miejsca poÅ›wiecono stadninom arabskim oraz
umowie, jakÄ… majÄ… zawartÄ… z firmÄ… Polturf na organizacjÄ™ Dni Konia Arabskiego oraz
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sÅ‚ynnej na caÅ‚y Å›wiat aukcji Pride of Poland. CaÅ‚y raport koÅ„czy siÄ™ tylko jednym zarzutem.
Dotyczy on naruszenie przepisów zamówienia publicznego na kwotÄ™ 163 250 zÅ‚ na
dostawÄ™ do ANR trzech nowych samochodów osobowych, a osobÄ… odpowiedzialnÄ… za
tÄ™ nieprawidÅ‚owoÅ›Ä‡ jest prezes ANR z tego okresu.
 Nie ma Å¼adnego zarzutu ani do któregokolwiek z prezesów (Jerzego BiaÅ‚oboka, Marka Treli), ani
do pracownicy ANR Anny Stojanowskiej, ani do Polturfu, ani do umów z Polturfem. Nie ma
Å¼adnych innych wniosków bÄ…dÅº zaleceÅ„.Nowe wnioski ze starego raportuNa jurgielowej
konferencji dziennikarze dostali dokument liczÄ…cy 3 strony, a zatytuÅ‚owany: Informacja
dotyczÄ…ca przejmowania wpÅ‚ywów z tytuÅ‚u organizacji Dni Konia Arabskiego w Janowie
Podlaskim przez prywatny podmiot ze szkodÄ… dla spóÅ‚ek Skarbu PaÅ„stwa
zajmujÄ…cych siÄ™ hodowlÄ… koni arabskich, nadzorowanych przez AgencjÄ™
NieruchomoÅ›ci Rolnych. Do tej &bdquo;informacji&rdquo; doÅ‚Ä…czone jest pismo przewodnie
datowane na 4 marca 2016, a podpisane przez Ernesta BejdÄ™, szefa CBA. Na pierwszy rzut oka
sprawia to wraÅ¼enie, Å¼e CBA przeprowadziÅ‚o nowÄ… kontrolÄ™ i dlatego mamy nowe wnioski.
Tymczasem okazuje siÄ™, Å¼e to nieprawda. Nie byÅ‚o Å¼adnej nowej kontroli, tylko zostaÅ‚y
wyciÄ…gniÄ™te &bdquo;nowe&rdquo; wnioski z poprzedniej kontroli.Nie znam siÄ™ na tym, jak
powinno funkcjonowaÄ‡ Centralne Biuro Antykorupcyjne, ale wydaje mi siÄ™, Å¼e dopisywanie
nowych wniosków do raportu sporzÄ…dzonego jakiÅ› czas temu, jest co najmniej zÅ‚amaniem
procedury, jaka powinna obowiÄ…zywaÄ‡ taki organ.Nie mam zaÅ› Å¼adnych wÄ…tpliwoÅ›ci, Å¼e
jest to &ndash; z dziennikarskiego i czysto ludzkiego punktu widzenia &ndash; manipulacja. A
wÅ‚aÅ›ciwie manipulacje &ndash; bo jest ich kilka.Manipulacja nr 1W &bdquo;informacji&rdquo;
moÅ¼na znaleÅºÄ‡ takie zdanie:Uzyskane przez CBA informacje wskazujÄ…, Å¼e jednym z
powodów niewÅ‚aÅ›ciwego nadzoru ANR nad umowami zawieranymi z Polturfem mogÄ…
byÄ‡ powiÄ…zania miÄ™dzy wÅ‚aÅ›cicielem tej firmy a pracownikiem ZespoÅ‚u Nadzoru
WÅ‚aÅ›cicielskiego Agencji.Po pierwsze, w pierwotnym (jedynym) raporcie CBA nie ma na temat
powiÄ…zaÅ„ obu paÅ„ ani sÅ‚owa. Gdzie, kiedy i kto wiÄ™c &bdquo;uzyskaÅ‚ informacje&rdquo; o
tych powiÄ…zaniach. JeÅ›li jednak sÄ…, czy byÅ‚y jakieÅ›, to dlaczego nie zostaÅ‚o podane
&ndash; jakie konkretnie? Na czym te powiÄ…zania miaÅ‚yby polegaÄ‡?MoÅ¼e po kaÅ¼dej aukcji
obie panie jeÅºdziÅ‚y pÅ‚awiÄ‡ siÄ™ w luksusie na wczasach na Honolulu, a pÅ‚aciÅ‚ za to Polturf?
A moÅ¼e szefowa Polturfu podarowaÅ‚a pracownicy ANR samochód w dowód wdziÄ™cznoÅ›ci,
albo na urodziny zegarek marki Ulysse Nardin (jaki dostaÅ‚ SÅ‚awomir Nowaka)? Ja wiem, co
piszÄ…cy te obrzydliwÄ… insynuacjÄ™, miaÅ‚ na myÅ›li. Obie pani studiowaÅ‚y ZootechnikÄ™ na
SGGW w Warszawie, choÄ‡ nie na tym samym roku. Czy powaÅ¼na instytucja, jakÄ… powinno
byÄ‡ CBA, ma prawo pisaÄ‡, Å¼e &bdquo;uzyskaÅ‚ informacje&rdquo;, majÄ…c w zanadrzu, Å¼e
jedynym &bdquo;powiÄ…zaniem&rdquo; jakie moÅ¼e wykazaÄ‡, jest to, Å¼e obie panie
skoÅ„czyÅ‚y ten sam wydziaÅ‚ na SGGW? OceÅ„cie PaÅ„stwo sami.Manipulacja nr 2Na koÅ„cu
nowej &bdquo;informacji&rdquo; sporzÄ…dzonej przez CBA do starego raportu i podpisanej przez
szefa tego biura znajdujÄ… siÄ™ dwie rekomendacje. Zajmijmy siÄ™ jednÄ… z nich. Oto ona:
Skierowanie do Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi informacji o nietransparentnym,
niekonkurencyjnym i niekorzystnym ekonomicznie sposobie zawierania przez stadniny umów
w zakresie organizacji Dni Konia Arabskiego i rozliczeÅ„ finansowych z tego tytuÅ‚u, z
sugestiÄ… dokonania zmian kadrowych osób odpowiedzialnych za powyÅ¼sze zagadnienia. 
Samo sporzÄ…dzenie nowej &bdquo;rekomendacji&rdquo; do starego raportu, jest manipulacjÄ….
Manipulacja nr 3Zajmijmy siÄ™ okreÅ›leniem &bdquo;nietransparentna umowa.&rdquo; Dla kogo?
Dla osób postronnych &ndash; tak. Ale przecieÅ¼ nie dla kierownictwa ANR i nie dla ministra
rolnictwa, któremu Agencja podlega. Kierownictwo ANR, jako organ wÅ‚aÅ›cicielski nad stadninami,
ma prawo (i obowiÄ…zek) kontrolowaÄ‡ podlegÅ‚e sobie jednostki. CzyÅ¼by nigdy nikt z ANR nie
sprawdziÅ‚ tej umowy, w sytuacji, kiedy roczne przychody firmy organizujÄ…cej pokazy i aukcje
byÅ‚y na poziomie 1-2 mln zÅ‚?SwojÄ… drogÄ…, charakterystyczne, Å¼e zarówno w raporcie CBA,
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jak i w materiaÅ‚ach dla dziennikarzy, eksponowane sÄ… tylko przychody firmy Polturf, nie ma zaÅ›
podanych kosztów, a wiec nie wiadomo, jakie byÅ‚y zyski tej firmy. Bo Å¼e byÅ‚y, to oczywiste? Ale
czy sam fakt, Å¼e byÅ‚y, jest naganny? Czy moÅ¼e byÄ‡ podstawÄ… do skÅ‚adania
zawiadomienia do prokuratury na niegospodarnoÅ›Ä‡ prezesów stadnin? Nie chcÄ™ broniÄ‡ 
Barbary Mazur i Polturfu. Niech robi to sama i zresztÄ… tak czyni. Jestem gotów siÄ™ nawet
zgodziÄ‡ z zarzutem &bdquo;niekonkurencyjnoÅ›ci&rdquo; owej umowy. Faktycznie byÅ‚ to rodzaj
monopolu, choÄ‡ formalnie nie. PrzecieÅ¼ co roku umowa byÅ‚a przedÅ‚uÅ¼ana, a kaÅ¼da ze
stron mogÅ‚a jÄ… wypowiedzieÄ‡ w ciÄ…gu miesiÄ…ca po aukcji.  JeÅ›li nikt jej nie wypowiadaÅ‚,
to znaczy, Å¼e stadniny byÅ‚y zadowolone z jakoÅ›ci Å›wiadczonych usÅ‚ug. Z liczby wizyt
prezesów ANR i urzÄ™dników ministerstwa rolnictwa, którzy przyjeÅ¼dÅ¼ali wypinaÄ‡ pierÅ› i
zbieraÄ‡ gratulacje podczas Dni Konia Arabskiego w Janowie Podlaskim, moÅ¼na wysnuÄ‡
wniosek, Å¼e zarówno ANR, jaki i ministerstwo teÅ¼ nie miaÅ‚o zastrzeÅ¼eÅ„ do roli, jakÄ…
peÅ‚niÅ‚a firma Polturf. PrzecieÅ¼ gdyby byÅ‚o inaczej, to wÅ‚adze Agencji miaÅ‚y prawo nakazaÄ‡
prezesom poszukaÄ‡ innego wykonawcy bÄ…dÅº zaleciÄ‡ zorganizowania nowego przetargu. 
PrzypomnÄ™, Å¼e umowa miÄ™dzy stadninami a Polturfem obowiÄ…zuje od 2001 roku.
PoczÄ…tkowo byÅ‚o to 10% od obrotu, a od 2009 roku procent ów wrósÅ‚ do 12. Dlaczego? W
tekÅ›cie &bdquo;KÅ‚amstwa redaktora Gmyza&rdquo; przytoczyÅ‚em wyjaÅ›nienia Barbary Mazur i
do niego odsyÅ‚am. Teraz pozwolÄ™ sobie zwróciÄ‡ uwagÄ™ na co innego. OtóÅ¼ prezes ANR,
Waldemar HumiÄ™cki &ndash; jak moÅ¼na wyczytaÄ‡ w jego CV zamieszczonym na stronie ANR
- jest zwiÄ…zany z niÄ… od 1992 roku, a w okresie wrzesieÅ„ 2006 &ndash; kwiecieÅ„ 2008 byÅ‚ jej
wiceprezesem. Z kolei Krzysztof Jurgiej byÅ‚ juÅ¼ ministrem rolnictwa w latach 2005-2006 w
rzÄ…dzie Kazimierza Marcinkiewicza. JeÅ›li zatem obaj panowie twierdzÄ…, Å¼e umowa
miÄ™dzy Polturfem a stadninami byÅ‚a &bdquo;nietransparentna, niekonkurencyjna i niekorzystna
ekonomicznie&rdquo; to odpowiedzialnoÅ›Ä‡ za to spada teÅ¼ na nich. Im bowiem podlegaÅ‚a
Agencja, a za jej poÅ›rednictwem stadniny koni arabskich we wczeÅ›niejszych latach trwania tej
rzekomo niekorzystnej umowy. JeÅ›li wiÄ™c skÅ‚adajÄ… zawiadomienie do prokuratury o rzekomej
niegospodarnoÅ›ci stadnin, to de facto skÅ‚adajÄ… doniesienia na samych siebie &ndash; bo jeÅ›li
zaÅ‚oÅ¼ymy, Å¼e ta niegospodarnoÅ›Ä‡ faktycznie miaÅ‚a miejsce, to oni powinni odpowiedzieÄ‡
za jej tolerowanie w latach 2006-2008 (prezes ANR) i 2005-2006 (minister).DuÅ¼o czy maÅ‚o?
Najtrudniej ustosunkowaÄ‡ siÄ™ do zarzutu o tym, Å¼e umowa z Polturfem byÅ‚a
&bdquo;niekorzystna ekonomicznie&rdquo; dla stadnin. Chyba wszyscy siÄ™ zgodzÄ… z tym, Å¼e
Polturf miaÅ‚ prawo do zysku. Z kolei stadniny nie miaÅ‚y ani moÅ¼liwoÅ›ci technicznych, ani ludzi,
którzy mogliby siÄ™ zajÄ…Ä‡ tym wielkim przedsiÄ™wziÄ™ciem logistycznym, jakim jest pokaz
koni i aukcja koni. Czy jest bÅ‚Ä™dem, Å¼e same tego nie robiÅ‚y?  Czy ktoÅ› to moÅ¼e
udowodniÄ‡? Czy jest moÅ¼liwe okreÅ›lenie puÅ‚apu zysku firmy organizujÄ…cej aukcjÄ™,
powyÅ¼ej którego moÅ¼na mówiÄ‡ o dziaÅ‚aniu na niekorzyÅ›Ä‡ stadnin? To sÄ… pytania
retoryczne. ByÄ‡ moÅ¼e ANR i minister znajÄ… na nie odpowiedzi, szkoda tylko, Å¼e nie podali
tych progów, których przekroczenie sprawiÅ‚o, Å¼e moÅ¼emy juÅ¼ mówiÄ‡ &bdquo;o podejrzeniu
popeÅ‚nienia przestÄ™pstwa&rdquo;. Ja tylko podam kilka liczb. Przed Polturfem narodowy pokaz
koni arabskich i aukcjÄ™ organizowaÅ‚ przez kilka lat firma Polish Prestige. Jej prowizja wynosiÅ‚a
11%. Dla Polturfu byÅ‚o to najpierw 10, a potem 12% .KtoÅ› mi zwróciÅ‚ uwagÄ™, Å¼e domy
aukcyjne sprzedajÄ…ce dzieÅ‚a sztuki biorÄ… wiÄ™cej. ZadzwoniÅ‚em tylko do trzech, oto procent,
jaki biorÄ…: Agra-Art. &ndash; 18%, Polswiss Art &ndash; 20%, Desa &ndash; 20%.NajwiÄ™ksze
kÅ‚amstwoTrzeba byÄ‡ albo kompletnym gÅ‚upcem, albo cynicznym kÅ‚amcÄ…, aby prezesom
spóÅ‚ek w Janowie Podlaskim i MichaÅ‚owie zarzucaÄ‡ niegospodarnoÅ›Ä‡. PoniÅ¼ej znajdÄ…
PaÅ„stwo zestaw liczb, jakie przygotowali panowie Jerzy BiaÅ‚obok i Marek Trela. DotyczÄ… one
tylko tych lat, kiedy byli juÅ¼ prezesami spóÅ‚ek. Liczby sÄ… wymowne. Stadniny pod ich
rzÄ…dami zawsze byÅ‚y na plusie.Nawet najbardziej usÅ‚uÅ¼ny wobec swego nowego szefa
prokurator bÄ™dzie musiaÅ‚ umorzyÄ‡ Å›ledztwo w sprawie rzekomej niegospodarnoÅ›ci szefów
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stadnin w Janowie Podlaskim i MichaÅ‚owie. Tyle, Å¼e dowiemy siÄ™ o tym za rok moÅ¼e dwa.
Tymczasem minister i prezes ANR próbujÄ… wdeptaÄ‡ w bÅ‚oto fachowców, których kaÅ¼da
rozumna wÅ‚adza nagradzaÅ‚aby za ich wyniki (i hodowlane, i gospodarcze) nagrodami i medalami.
KaÅ¼da, tylko nie ta, której metody sÄ… czysto bolszewickie: dajcie mi czÅ‚owieka, a paragraf siÄ™
znajdzie.Marek Szewczyk Wyniki finansowe netto firmy &bdquo;Stadnina Koni Janów
Podlaski Sp. z o.o.&rdquo;za lata 2001 &ndash; 2015  2001  -             143 8002002  -             100
5002003  -             184 1002004  -             843 4002005  -             817 0002006  -             960 600
2007  -          1 120 0002008  -          1 144 0002009  -             437 9002010  -             306 7002011 
-               60 4002012  -             243 2002013  -             313 6002014  -             413 7002015  -        
 3 190 000 razem          10 278 900 W omawianym czasie w Stadninie Janowskiej powstaÅ‚y
inwestycje na ponad 17 mln zÅ‚otych takie jak: Obory na  360 krów dojnych &ndash; ok 3,5 mlnHala
aukcyjna ze stajniami   - ok. 10 mlnCentrum rozrodu koni &ndash; ok. 1,5 mlnWiaty na pasze i
cielÄ™tnik &ndash; ok. 1,5 mln Stadnina Koni MichaÅ‚ów 
RokZysk (w tys. zÅ‚)
1997276
1998492
19991.858
20002.178
2001845
20021.112
20031.042
20041.378
20052.276
20063.520
20072.871
20083.838
20091.887
2010631
2011677
2012706
20131.119
20141.175
20152.362 
RAZEM30.237 WartoÅ›Ä‡ inwestycji w tym czasie wynosi 47 mln zÅ‚otych, w tym wybudowanie
nowoczesnego Europejskiego Centrum MroÅ¼enia i Konserwacji Nasienia Ogierów
umoÅ¼liwiajÄ…ce eksport na caÅ‚y Å›wiat i wiele innych.
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